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TOELICHTING

DAMES EN HEREN,

Het is duidelijk dat de huidige hervorming van jus-
titie en politie in het kader van het zogenaamde
"octopusoverleg" niet ver genoeg gaat. Zij geeft
immers geen aanzet tot de splitsing en de overhe-
veling van justitie en politie naar de gemeenschap-
pen.

Nochtans is een splitsing en een overheveling van
justitie en politie noodzakelijk, aangezien de her-
vorming van beide materies inherent verbonden is
met de verschillende Vlaamse en Waalse beleidsvi-
sies terzake. Het is een feit dat justitie en politie
"geplaagd" worden door communautaire verschil-
len, die dermate uiteenlopend zijn dat zij in het
verleden elke grondige hervorming onmogelijk
maakten. Het feit dat bijvoorbeeld de besluiten
van de eensgezinde commissie-Dutroux nooit wer-
den uitgevoerd, is hier een gevolg van. Aangezien
een aanwijzing van het beleid in dit land steeds
stuit op het communautaire vraagstuk, staat het
van meet af aan vast dat iedere voorgenomen fede-
rale structuurhervorming van justitie en politie de
malaise bij justitie en politie geenszins oplost. Om
het communautaire gehakketak te vermijden, om
toekomstige communautaire problemen te verhin-
deren, om ervoor te zorgen dat communautaire
verschillen noodzakelijke hervormingen niet lan-
ger verhinderen en om de beleidsvisies van Vlaan-
deren en Wallonië ten volle te laten spelen, is de
overheveling van justitie en politie naar de
gemeenschappen noodzakelijk.

Wegens de sterk uiteenlopende Vlaamse en Waalse
hervormings- en beleidsvisies vergt de hervorming
van justitie en politie een totaal andere aanpak dan
momenteel wordt beoogd. In plaats van op fede-
raal vlak de hervorming van politie en justitie door
te voeren, dient men eerst en vooral justitie en
politie naar de gemeenschappen over te hevelen en
vervolgens een structurele en inhoudelijke hervor-
ming van de Vlaamse en Waalse justitie en politie
door te voeren vanuit de eigen hervormings- en
beleidsvisies van de twee gemeenschappen.

Wat het gerecht betreft, stellen we vast dat een
splitsing en een overheveling van justitie naar de
gemeenschappen van dit land volledig in lijn ligt
van een consequente, logische en onomkeerbare
evolutie van de aan de gang zijnde defederalisering
van de bevoegdheden.

Het is onmiskenbaar zo dat grote delen van justitie
persoonsgebonden aangelegenheden zijn, die
eigenlijk dienen te ressorteren onder de gemeen-
schappen. Denken we maar aan de rechtsbedeling
in enge zin – zoals de organisatie van de rechtban-
ken met inbegrip van het rechtskader en de benoe-
mingen –, de rechtshulp aan minvermogenden en
de strafuitvoering, met inbegrip van de alternatieve
straffen en het reïntegratiebeleid. Voorgaande
materies zijn persoonsgebonden zaken en zouden
dus logischerwijze tot de bevoegdheden van de
gemeenschappen moeten behoren. Het "octopus-
overleg" hevelt echter geen enkele van de boven-
staande zaken over naar de gemeenschappen.

Inzake justitie is er sprake van een ernstige scheef-
trekking in het magistratenkader, zodat ook Vlaan-
deren in dit dossier op bijna alle niveaus ernstig
wordt benadeeld. Van de 2.170 zittende magistra-
ten zijn er 1.184 Nederlandstalig en 986 Franstalig.
Dit is een verhouding van 55/45 %, in plaats van
60/40 %, wat een tekort van 118 Nederlandstalige
rechters betekent. Het huidige regeringsontwerp
verhelpt dat niet en versterkt integendeel nog de
nadelige Vlaamse situatie.

Van belang is tevens het feit dat er in dit land twee
verschillende rechtsculturen bestaan, namelijk één
in Vlaanderen en één in Wallonië. Wallonië richt
zich meer op de Latijnse en dus Franse rechtscul-
tuur en Vlaanderen richt zich vooral op de Ger-
maans-Angelsaksische cultuur. Dit vertaalt zich in
de rechtspraak, waar enorme verschillen bestaan
tussen Vlaanderen en Wallonië. Zelfs de recht-
spraak van het Hof van Cassatie en van de Raad
Van State is verschillend naargelang het een
Nederlandstalige of een Franstalige Kamer betreft.
De Vlamingen en de Walen hebben een totaal
andere visie inzake het procesrecht, inzake tucht-
dossiers en rechtsbijstand, de Walen verzetten zich
tegen onbemande camera's, het rijbewijs met pun-
ten, enzovoort.

Ook wat de uitvoering van definitieve vonnissen en
arresten betreft, bestaat er een groot verschil in
aanpak tussen Vlaanderen en Wallonië. Vooral
wanneer Vlamingen tegen een Waal een vonnis
moeten laten uitvoeren, ondervinden ze vaak
tegenstand in Wallonië. Omgekeerd is dat echter
niet het geval.

Het "achtpartijenoverleg" zet enkele schuchtere
stappen in de richting van gesplitste instellingen,
maar nog geen enkele in de richting van een
bevoegdheidsoverheveling. Zo blijft de magistra-
tenopleiding een federale aangelegenheid, alhoe-
wel het Vlaams Parlement eigenlijk bevoegd is
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voor elke opleiding. Zo wordt de Hoge Raad van
Justitie wel taalkundig gesplitst, doch blijft voor het
overige federaal.

Aangezien het huidige "achtpartijenoverleg" geen
enkele stap zet in de richting van een bevoegd-
heidsoverheveling, doch integendeel de unitaire,
federale greep op justitie versterkt en vermits het
overleg geen oplossing biedt aan de overheveling
van persoonsgebonden justitiële aangelegenheden,
aan de bovenstaande scheeftrekking inzake het
magistratenkader en aan de verschillende rechts-
culturen in dit land, vinden de indieners de resulta-
ten van dat overleg onvoldoende in de zin dat er
geen sprake is van een splitsing en een overheve-
ling van justitie naar de onderscheiden gemeen-
schappen. Bovendien is de splitsing en overheve-
ling van justitie (en aansluitend natuurlijk de her-
vorming van een aparte Vlaamse justitie vanuit een
Vlaamse hervormings- en beleidsvisie en rechtscul-
tuur) de enige manier om het gerechtelijke appa-
raat daadwerkelijk te moderniseren en dichter bij
de bevolking te brengen.

Bovenstaande visie wordt onderschreven door
Tony Van Parys, die in een interview met De Stan-
daard op 3 april 1998 onomwonden verklaart : "In
al de onderzoekscommissies hebben we meerdere
malen ondervonden dat de Walen fors op de rem
staan bij alle hervormingen. Ik wil niet langer
opdraaien voor slogans als "De Belgische Ziekte".
Het is toch niet omdat Charleroi en Luik niet met
elkaar willen samenwerken, dat wij er hier niet
kunnen in slagen om tussen de arrondissementen
tot een gecoördineerd strafbeleid te komen. Ik
aanvaard dat niet meer. Ik vind dat we op een
bepaald ogenblik onze Waalse vrienden voor de
keuze moeten plaatsen : ofwel doe je mee, ofwel
doe je niet mee en dan gaan we alleen.".

Ten slotte moet nog worden beklemtoond dat de
splitsing binnen Justitie op sommige domeinen de
facto reeds is gerealiseerd. Een belangrijke stap
was immers de feitelijke opsplitsing van de Natio-
nale Orde van Advocaten.

De problemen, die reeds gedurende verschillende
jaren onderhuids voelbaar waren, zijn losgebarsten
naar aanleiding van de discussie omtrent de onge-
lijke verdeling van de pro-Deovergoedingen tussen
Waalse en Vlaamse advocaten-stagiairs en hebben
rechtstreeks aanleiding gegeven tot het volledig
blokkeren van de Nationale Orde van Advocaten
door de Vlaamse stafhouders en balies (met uit-
zondering van de balie van Gent). Het was inder-
daad niet langer aanvaardbaar dat een Nederlands-
talige stagiair gemiddeld ongeveer 131.000 frank

op jaarbasis ontving als vergoeding voor de pro-
Deorechtshulp, daar waar een Waalse stagiair
230.000 frank ontving. Dit betekent concreet een
gemiddelde van 49,7 frank per inwoner voor de
Franstalige balies en 30,9 frank voor de Neder-
landstalige balies. Of nog duidelijker : de Neder-
landstalige balies ontvingen op jaarbasis 199 mil-
joen frank en de Franstalige balies 246 miljoen
frank. Dit is niet langer aanvaardbaar. Belangrijk
hierbij is dat deze verschillen niet objectief ver-
klaarbaar zijn via het gegeven dat er in Wallonië
meer behoeftigen zijn dan in Vlaanderen. De ver-
schillen zijn daarentegen het gevolg van het hante-
ren van andere normen en het toepassen van ande-
re criteria in Wallonië. Een controle aan de balie
van Bergen leidde tot de vaststelling dat er voor
een bedrag van meer dan vijf miljoen frank teveel
uitkeringen waren gebeurd. Daarnaast was er ook
de vaststelling dat de Nationale Orde van Advoca-
ten niet meer behoorlijk kon functioneren door het
vastgeroeste systeem waarin het verzeild was
geraakt en de onwil van de Franstaligen om hier-
aan iets te veranderen De Vlaamse stafhouders –
op één na – hebben de moedige beslissing geno-
men dit niet langer te dulden en weigeren nog lan-
ger mee te werken aan een dergelijke Nationale
Orde.

De stafhouders van alle Vlaamse balies (met uit-
zondering van Gent) hebben bijgevolg de Vlaamse
Vereniging van Advocaten opgericht.

Deze principebeslissing heeft belangrijke gevolgen
voor de werking van het gerecht op het vlak van
balies, maar is helaas vandaag enkel een de facto
realisatie. Een wijziging van het Gerechtelijk Wet-
boek dringt zich hierbij op. Deze hervormingen
dienen te gebeuren in het federale Parlement, waar
de Walen halsstarrig weigeren mee te werken aan
grondige veranderingen.

Wat de lokale politie betreft, wordt in het kader
van het Sint-Michielakkoord de hele wetgeving
over de gemeenten en provincies naar de gewesten
overgeheveld. Aan deze overheveling dient logi-
scherwijze het beleid inzake de lokale politie
gekoppeld te worden. Doch het huidige "octopus-
overleg" wil een federale hervorming doorvoeren
in voornoemde materie die reeds principieel aan
de gewesten werd toegewezen. Een dergelijk voor-
nemen getuigt niet van goede trouw en druist in
tegen de uitvoering van het Sint-Michielakkoord.

Bovendien is het onmiskenbaar zo dat de politie-
hervorming, die reeds meerdere jaren op tafel ligt,
steeds werd gedwarsboomd door het niet-overeen-
stemmen van de Vlaamse en Waalse visies terzake.
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Steeds was er sprake van communautaire verschil-
len bij de noodzakelijke politiehervorming. Zo was
en is Wallonië nog steeds gekant tegen een een-
heidspolitie, aangezien deze de macht van de loka-
le PS-burgemeesters te zeer zou aantasten, terwijl
gans Vlaanderen voorstander was en is van een
eenheidspolitie. De Walen zijn geen voorstander
van een doorgedreven integratie van de politie.

Aangezien het huidige "achtpartijenoverleg" geen
enkele stap zet in de richting van een bevoegd-
heidsoverheveling, doch integendeel de unitaire,
federale greep op de politiediensten versterkt,
nemen de indieners geen genoegen met de resulta-
ten van dat overleg, aangezien er geen sprake is
van een splitsing en een overheveling van het poli-
tionele apparaat naar de gemeenschappen. De uit-
eenlopende communautaire visies inzake de poli-
tiehervorming maken een overheveling van de
politiediensten naar de gemeenschappen noodza-
kelijk, alvorens te starten met een structurele en in-
houdelijke hervorming van de politiediensten.
Bovendien is de overheveling van de politie (en
aansluitend de vanzelfsprekende hervorming van
een aparte Vlaamse politie vanuit een Vlaamse
hervormings- en beleidsvisie) de enige manier om
het politionele apparaat daadwerkelijk te moderni-
seren en dichter bij de bevolking te brengen.

In andere federale staten, zoals de Verenigde Sta-
ten van Amerika, Duitsland en Zwitserland, ligt het
zwaartepunt van justitie en politie bij de deelstaten
van die staten. Deze toepassing van het subsidiari-
teitsbeginsel werkt in die staten goed en dit land
dient zich dan ook in deze materie te spiegelen aan
de werkwijze van die federale staten.

Dit voorstel van resolutie is gericht tot het federaal
Parlement en vraagt de nodige grondwettelijke
stappen te zetten om de volledige splitsing en de
volledige overheveling van de Belgische justitie en
politie naar de Vlaamse en de Franse Gemeen-
schap mogelijk te maken.

Het Vlaams Parlement richt deze resolutie tot het
federaal Parlement, omdat het van mening is dat in
de huidige uitzonderlijke omstandigheden de
Vlaamse belangen, waarvan het de behoeder is, ten
volle moeten worden verdedigd en dat een overhe-
veling en een splitsing van justitie en politie het
best die belangen dienen.

Filip DEWINTER

Marijke DILLEN
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VOORSTEL VAN RESOLUTIE

Het Vlaams Parlement,

– overwegende dat het "achtpartijenoverleg"
geen aanzet geeft tot de splitsing en de overhe-
veling van justitie en politie naar de gemeen-
schappen in dit land ;

– overwegende dat structuurhervormingen in
deze twee belangrijke dossiers noodzakelijk
zijn, doch dienen te worden gekaderd in een
defederalisering van justitie en politie ;

– overwegende dat hervormingen van boven-
staande materies – zowel in het verleden als in
het heden – steeds gekenmerkt werden (wor-
den) door een uiteenlopende benadering zowel
vanuit Vlaanderen als vanuit Wallonië ;

– overwegende dat iedere voorgenomen federale
structuurhervorming van justitie en politie de
malaise bij justitie en politie geenszins oplost,
aangezien een wijziging van de inhoud van het
beleid in dit land steeds stuit op het communau-
taire vraagstuk ;

– overwegende dat de verschillende hervormings-
visies tussen Vlaanderen en Wallonië een totaal
andere aanpak vergen : namelijk eerst een split-
sing en een overheveling van justitie en politie
naar de gemeenschappen en vervolgens een
structurele en inhoudelijke hervorming van de
Vlaamse en Waalse justitie en politiediensten
vanuit de eigen beleids- en hervormingsvisie
van de verschillende gemeenschappen ;

– gelet op het feit dat een splitsing en een overhe-
veling van justitie naar de gemeenschappen van
dit land volledig in lijn ligt van een consequente,
logische en onomkeerbare evolutie van de fede-
rale bevoegdheden ;

– overwegende dat grote delen van justitie per-
soonsgebonden aangelegenheden zijn, die
eigenlijk dienen te ressorteren onder de
gemeenschappen ;

– overwegende dat bijvoorbeeld de rechtsbede-
ling in enge zin (zoals de organisatie van de
rechtbanken met inbegrip van het rechtskader
en de benoemingen), de rechtshulp aan minver-
mogenden en de strafuitvoering (met inbegrip
van de alternatieve straffen en het reïntegratie-
beleid) persoonsgebonden zaken zijn en dus

logischerwijze tot de bevoegdheden van de
gemeenschappen zouden moeten behoren ;

– overwegende dat er ook inzake justitie sprake is
van een ernstige scheeftrekking in het magistra-
tenkader, zodat Vlaanderen op bijna alle
niveaus ernstig wordt benadeeld ;

– overwegende dat er een verschillende rechtscul-
tuur bestaat in Vlaanderen en Wallonië ;

– overwegende dat zelfs de rechtspraak van het
Hof van Cassatie en van de Raad van State ver-
schillend is naargelang het een Nederlandstalige
of een Franstalige Kamer betreft ;

– overwegende dat het huidige "achtpartijenover-
leg" geen enkele stap zet in de richting van een
bevoegheidsoverheveling, doch integendeel de
unitaire, federale greep op justitie versterkt ;`

– overwegende dat het huidige "achtpartijenover-
leg" geen oplossing biedt aan de overheveling
van persoonsgebonden justitiële aangelegenhe-
den, aan de bovenstaande scheeftrekking inzake
het magistratenkader en aan de verschillende
rechtsculturen in dit land ;

– overwegende dat het "octopusoverleg" de magi-
stratenopleiding en de nieuwe Hoge Raad van
Justitie als een federale aangelegenheid
beschouwt en dat deze visie indruist tegen de
belangen van de gemeenschappen ;

– overwegende dat een overheveling van justitie
(en aansluitend natuurlijk de hervorming van
een aparte Vlaamse justitie vanuit een Vlaamse
hervormings- en beleidsvisie en rechtscultuur)
de enige manier is om het gerechtelijke appa-
raat daadwerkelijk te moderniseren en dichter
bij de bevolking te brengen ;

– overwegende dat in het kader van het Sint-
Michielakkoord de hele wetgeving over de
gemeenten en provincies naar de gewesten
wordt overgeheveld ;

– overwegende dat aan deze overheveling logi-
scherwijze het beleid inzake de lokale politie
dient gekoppeld te worden ;

– overwegende dat het huidige "octopusoverleg"
een federale hervorming wil doorvoeren in
voornoemde materie die reeds principieel aan
de gewesten werd toegewezen en dat zulk voor-
nemen niet getuigt van goede trouw ;
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– gelet op het feit dat de politiehervorming reeds
meerdere jaren op tafel ligt doch deze noodza-
kelijke hervorming van dit belangrijke dossier
steeds werd gedwarsboomd door het niet-over-
eenstemmen van de Vlaamse en Waalse visies
terzake ;

– verzoekt de Vlaamse regering er bij het federale
parlement op aan te dringen de nodige grond-
wettelijke stappen te zetten om de volledige
splitsing en de volledige overheveling van de
Belgische justitie en politie naar de Vlaamse en
de Franse Gemeenschap mogelijk te maken.

Filip DEWINTER

Marijke DILLEN
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